

## SURVEILLANCE OF FOODBORNE OUTBREAKS

FRANCE. —<sup>1</sup> An outbreak of about 30 cases of botulism was reported in December 1978 in the Department of Loire. It was associated with the consumption of cheeses coming from the same dairy. Evidence of toxin B was obtained from the patients and from some of the cheeses examined. Although two severe cases were observed, no death was registered.

UNITED KINGDOM. — A large outbreak of gastrointestinal illness, mainly diarrhoea, associated with *Campylobacter* was reported in January 1979 in Grampian, Scotland. At least 200 persons were affected. On epidemiological grounds, milk appeared to be a likely source of infection. *Campylobacter sp.* was isolated from over 100 patients and from a milk filter. The presence of this organism is now frequently identified in the United Kingdom, where it appears to play an important role in the aetiology of acute enteric infections.

---

<sup>1</sup> See No. 7, p. 55.

## SURVEILLANCE DES POUSSÉES D'ORIGINE ALIMENTAIRE

FRANCE. —<sup>1</sup> On a signalé en décembre 1978 dans le Département de la Loire une poussée d'une trentaine de cas de botulisme associée avec la consommation de fromages provenant d'une même fabrique. La toxine B a été mise en évidence chez les malades ainsi que dans certains fromages examinés. Bien que deux cas graves aient été observés, aucun décès n'a été enregistré.

ROYAUME-UNI. — Une vaste épidémie d'affections gastrointestinales (surtout diarrhéiques) associées à un *Campylobacter* a été signalée en janvier 1979 dans le Grampian (Ecosse). Au moins 200 personnes ont été atteintes. Sur des bases épidémiologiques, le lait est apparu comme la source probable de l'infection. Des *Campylobacter* ont été isolés chez plus de 100 malades et on en a également trouvé sur un filtre à lait. Ce germe est maintenant fréquemment mis en évidence au Royaume-Uni où il paraît jouer un rôle important dans l'étiologie des infections entériques aiguës.

---

<sup>1</sup> Voir N° 7, p. 55.